

LA VOZ DE VALLS

PERIÓDICO SEMANAL

DEFENSOR DE LOS INTERESES DEL DISTRITO DE VALLS - MONTBLANCH

Año

II.

REDACCIÓN Y ADMINISTRACIÓN:

CALLE STA. URSULA, 27, 2.º

Valls 1.º de Abril de 1916

PRECIOS DE SUSCRIPCIÓN:

Trimestre, 1'50 pesetas.
Anuncios a precios convencionales.

Número

28.



Todas las misas que se celebrarán el próximo lunes, día 3 del corriente, en la Parroquial Iglesia de San Juan Bautista, San Antonio Abad, Religiosas Carmelitas (Portal-nou), Iglesia de Nuestra Señora del Lladó (Capuchinos), MM. Mínimas y Colegio de San Gabriel, serán aplicadas en sufragio del alma de

Doña María Rodón Bofarull

que falleció cristianamente en esta ciudad el día 3 de Abril de 1915

(Q. E. G. E.)

Su affligido esposo José Llagostera Martínez, hijos, padre, madre política, hermanos, hermanas políticas y demás familia, al recordar tan triste nueva, suplican un recuerdo en sus oraciones por el alma de la finada y se dignen asistir a alguna de dichas misas, por lo que quedarán altamente reconocidos.

Valls 1.º de Abril de 1916.

El Excmo. e Ilmo. Sr. Arzobispo de Tarragona se ha dignado conceder cien días de indulgencias, por cualquier acto de piedad que practiquen en sufragio del alma de la finada.

El fracaso de Dasca

Es absoluto. Rebelde a las órdenes del jefe del Gobierno no puede contar con su apoyo. Desautorizado por su partido y repudiado por todos los elementos, se ha quedado solo con los aventureros políticos, cuyo órgano *La Crónica de Valls* ha de cobrarle, muy caro el servicio que hoy le presta, reducido a inventar toda suerte de artificios y patrañas para disimular la soledad en que se agita.

Pero todo es inútil. El sistema de zurzir retazos de periódicos es ya muy anticuado. Ni siquiera responde al ingenio demostrado en otras ocasiones por el Franklin de la localidad, a quien ha tenido que echar mano, a falta de cosa mejor que se prestara a hacerle el juego al Sr. Dasca.

La Publicidad, diario dirigido por D. Marcelino Domingo, no puede perdonar a los candidatos liberales la prestación de su partido a dar todo su apoyo al candidato monárquico por Tortosa, Sr. Navarrete, porque esta prestación equivale al naufragio de su candidatura, y el despecho le induce a acoger en sus columnas cuanto tienda a perjudicar a los causantes del desastre que se le viene encima. Por eso se revuelve contra el Gobierno, contra el gobernador y contra todos los candidatos liberales, y especialmente contra el Sr. Guasch.

La Crónica acoge con fruición los juicios de dicho periódico y con ellos quiere embaucar al distrito. Sabe que su opinión propia carece de crédito, por que nadie ignora sus continuos devaneos y cambios de postura, y busca quien avale sus palabras, sin reparar en la solvencia del que a ello se preste. No es en *La Publicidad* donde ha de encontrarse el pensamiento ni los deseos del Gobierno, sino en los órganos autorizados del mismo. Ni un solo diario liberal ha emitido ningún juicio contrario al Sr. Guasch. El *Diario de Tarragona* órgano del partido, en esta provincia nos ha hecho el honor de transcribir artículos publicados en defensa de su candidatura. No ha hecho lo propio ninguna publicación liberal con los insertados en favor del Sr. Dasca. Esto revela perfectamente la voluntad del partido y el deseo del Gobierno en este distrito.

El Sr. Guasch fué a Madrid el jueves de la semana anterior, sabedor de que el miércoles el Sr. Dasca había emprendido el mismo viaje, para impedir el éxito de los propósitos originarios de

este viaje, y pocas horas le bastaron para ello, regresando inmediatamente a la provincia a trabajar la elección, mientras el Sr. Dasca hubo de permanecer allí tres días, porfiando para sacar mendrugo, porque el pobre hombre lo necesita de verdad para salvar la elección, que tiene irremisiblemente perdida. Sabe bien que el país le ha vuelto la espalda, y por eso creyó sacar mejor partido de sus gestiones cerca del Gobierno que cerca del cuerpo electoral, sin tener en cuenta que el Gobierno actual no quiere divorciarse de la opinión pública.

El Sr. Guasch, al marchar a Madrid, sabía a lo que iba, y fué inmediatamente recibido por las personas a quienes le interesaba ver, sin necesidad de guardar antesalas, como el insignificante Sr. Dasca, y como no acostumbra a pedir imposibles, despacha pronto y satisfactoriamente. ¿Puede el Sr. Dasca afirmar otro tanto?

El Sr. Dasca no cuenta con la ayuda del Gobierno, cuenta con la del señor Cañellas, del fracasado a quien desafiara en su primera y segunda elección, y cuyo camino y cuyos consejos sigue hoy, a fin de engañar al público, aparentando amistades que se desean, pero no se poseen, para acabar en definitiva en el más espantoso de los ridículos, que es como acabó políticamente aquel valetudinario político.

El fracaso es, pues, completo, y ello obedece a que el Sr. Dasca es conocido en todas partes; vivía del equívoco y este ha desaparecido. Para nadar entre dos aguas se requieren talentos y habilidades que él no posee, y de ahí sus ahogos, de ahí su naufragio, seguro, fatal, indisputable.

Para evitarlo ha querido agarrarse, como naufrago desesperado, a la tabla REPUBLICANA, con garfios de oro para aprisionarla, pero la venalidad ha encontrado un dique en las conciencias honradas de los discípulos de Salmerón de Pi y de Lleroux, y contra el dique ha ido a estrellarse el Sr. Dasca. Ni los traidores de dicho partido se han atrevido a recomendar su candidatura públicamente.

Pretendió el Sr. Dasca buscar el apoyo de algún LIBERAL caracterizado, y ni uno solo se ha prestado a desertar de su puesto de honor al lado del señor Guasch. Todos los diputados y exdiputados provinciales, todos los exalcaldes de las capitales del distrito, todos defienden al Sr. Guasch; ni uno solo se ha prestado a venderse al Sr. Dasca.

Ha llamado insistentemente a las puertas del partido conservador, y los jefes del mismo en las comarcas de

Valls y Montblanch, Sres. Avellá y Sanfeliu, le han contestado que ellos no podían sumarse a los elementos destructores, anárquicos, que con su política de disolución ha creado el señor Dasca, y como amantes del orden, de las instituciones y del país, apoyan al Sr. Guasch.

Los MAURISTAS de la zona del llano, con sus jefes a la cabeza, los señores Bernal y Avellá, luchan en favor del Sr. Guasch, que ellos, como soldados de un partido disciplinado no pueden favorecer a un rebelde de otro y por eso combaten al Sr. Dasca.

Los MAURISTAS carecen de fuerza de organización en esta localidad y en el Distrito. Tal vez se pretenda resucitar un comité constituido por los afectados a los conservadores desahuciados por los Sres. Dato y Sanchez Guerra para aparentar una fuerza que no existe.

Únicamente los regionalistas, y no todos, sugestionados por su hombre-ciprés, se hallan al lado del Sr. Dasca y éstos, junto con los disidentes de todos partidos, han cedido a los halagos del Sr. Dasca, quien, como rebelde a su jefe, a su Gobierno y a su partido, ha reunido en torno suyo a todos los rebeldes, a todos los indisciplinados de los demás partidos, para ver si todos juntos logran constituir un pelotón que podrá llamarse el ejército de las ambiciones bajas, de las concupiscencias indignas, de las bastardías, de las malas pasiones y de la absoluta esterilidad, atraídos todos como moscas al panal por el brillo de las monedas que el señor Dasca ofrece con pasmosa esplendidez.

D. Alberto medita

Mi mal siempre ha sido el mismo: la duda. Repaso toda mi vida y en ella no encuentro otra cosa que vacilaciones, si exceptuamos ciertas aventuras, que nadie debe saber porque solamente pertenecen a mi persona y a mi bolsillo. Por lo que toca a lo demás mi único pecado es el no ir a ninguna parte sino ser llevado a donde haya querido quien quiera que me haya halagado.

Porque las razones que me impulsan a querer ser yo el representante en cortes de este distrito, personales, propias mías podrían reducirse a dos: el contento de mi familia y mi amor propio habilmente explotado por mis ardientes devotos de cuatro días.

Estos si que parece necesitan que

goce yo de dicho cargo. Es porque me consideran, lo comprendo, un instrumento docil a sus ambiciones y porque mi fortuna es lo bastante crecida, para remediar ciertas necesidades que alguno de ellos no pueden cubrir. Paso por alto el odio reconcentrado a quien pretendió inutilizarlos para siempre sin que oponerse a tal detentación fueran para

resulta que todos los míos y yo con ellos formamos una sociedad de socorros mutuos, sean estos de la clase que quieran, de cuyas ganancias todos participamos, aunque yo aparentemente menos que nadie.

Todo lo demás en realidad de verdad son zarandajas que no valen un comino. Me hacen gracia, mucha gracia, estas palabras *liberales, conservadores, republicanos, catalanistas, etc.*, que muchos pronuncian como fórmula cabalística de virtud extraordinaria. Me burlo yo de todas y las desprecio a ellas, lo que significan en sí, lo que han querido que representen y los mismos que las usan. Yo no tengo ideas políticas bajo ningún concepto. Yo sin violentarme lo mismo firmaría una proclama antirreligiosa de un ácrata que una exhortación mística de un fraile.

Mis ideales no transpasan los límites de un puro egoísmo. Porque yo soy egoísta, eminentemente egoísta. Es proclamada a voces esta condición mía por mi juventud de galante temible. Lo certifica mi edad madura con lo que nadie mas que yo sabe todavía. Lo confirman ahora que voy declinando ciertas adquisiciones por lo pingües misteriosas.

Apurado estaría para contestar si mis enemigos me preguntaran que beneficio prestado puedo alegar yo para merecer la estimación de Valls, no ya como hombre público sino ni como particular. No tendría otro remedio que callarme como un muerto. No podría aducir ni uno que tuviera las apariencias de tal para tapanles la boca. Cuando mis partidarios no los han celebrado es señal evidente que ni es posible inventarlos!

Por el contrario si mis enemigos forzados por la literatura tabernaria de los que me han tomado como bandera de combate, empezaran la lista de mis negocios hasta llegar a la compra de «Vallduvi» última demostración evidente de mi amor a esta ciudad. Entonces si el cantar fuera público y lo oyera el pueblo, y lo entendiera y tuviera un poco de dignidad debería expulsarme, arrojarme como sanguijuela hambrienta, y a mis cómplices, tal vez más culpables que yo darles su merecido, que no debería ser poco.

¡Electors de Valls-Montblanch!

Reunits a la capital de la provincia los representantes dels partits monárquichs d' aquest districte, acordaren, per aclamació xardorosa, proclamar candidat per a Diputat al nostre compatrici i amic

Anselm Guasch Robusté

Tots coneixeu, companys i amichs, perque Anselm Guasch aquesta vegada accedeix a donar el seu nom i la seva incansable activitat al districte de Valls-Montblanch, no oblidant-se ni ell ni nosaltres de la punyenta lluita que hi ha que renyir per a enderrocar a qui, escarnint la seva historia i engrreit amb la investidura de Diputat, feu traició als companys, entregant-se en cos i ánima als enemichs de sempre, que amb la bandera de republicans, volen sometrens als seus anhels de dominació, fomentant el desordre social.

Els antecedents del honrat Anselm Guasch fan esperar que el districte tot, al conèixer la seva presentació, clami ardorosament: Ja es hora de que al servidó diligent dels interessos de tots els pobles de la provincia; aquell qui sense recansa ni tant sols vacilació la més petita, ha procurat complaure a qui a la seva porta ha cridat, se li obrin les portes del Congrés i a nosaltres ens cap l'honor de otorgar-li la investidura per primera vegada.

¡Electors monárquichs de Valls-Montblanch! Voteu com un sol home a

Anselm Guasch Robusté

Votaré a aquel compatrici que allà, al entressol de la entrada del carrer del Hospital a Tarragona, casa pairal del Partit liberal de la provincia, a totes hores i en tots els moments está al servei dels amichs; votanlo, feu obra monárquica, obra redemptora, defensen los interessos dels pobles y els vostres propis.

¡Visca el districte de Valls-Montblanch!

¡Visca Anselm Guasch!

Lo peor es según noticias, porque yo tengo prohibido leerlo, para no disgustarme, según ellos, pero lo más probable para que no sepa la verdad. Lo peor es que la maldita Voz haya descubierto el velo de esta última adquisición mia, presentándola como un crimen contra esta ciudad.

¿Se atreverán a defenderme mis ediles? Yo creo que callarán porque no llegan; no pueden llegar sus habilidades, con ser muchas, a tales imposibles.

La verdad, he de reconocerla, es esta: en buena ley patriótica este negocio no puede legitimarse. Valls muere por consunción. No hay vida posible para aquel que debe ganársela honradamente. Los tiempos actuales son críticos como nunca. Y no obstante yo en lugar de aumentar el jornal a los trabajadores como lo han hecho en todas partes, compro una fábrica mejor que todas las mías juntas sabiendo que me es imposible ponerla en marcha. Y esto después de habersé presentado industrial de mucho empuje dispuestos a adquirirla o comprarla y emplearla inmediatamente en la producción de las muchas manufacturas para que fue construida.

Consecuencias de todo esto? Inmediatamente: falta de trabajo. Mediata: salida de Valls de muchas familias que no queren morir de hambre. Ultima: pérdida de población de Valls.

Pero esto no es todo aún. El ruido de la fábrica hubiera despertado las energías del pueblo. El humo hubiera caldeado la atmósfera hoy congelada. Las voces estridentes de la sirena hubiera acabado con la somnolencia, patrimonio de las ciudades moribundas. Y espabilados ya no hubiera tenido otro remedio que seguir la corriente general.... Consecuencias? Inmediata: una suma crecida de dinero fuera de mi bolsillo. Mediata: disminución de negocio. Ultima: mi destronamiento o pérdida del feudo de que disfruto.

Y esto no lo permitiré jamás mientras viva. Será necesario que me lo arranquen a la fuerza. Me siento demasiado energético para no consentirlo.

Esto es mi única preocupación. A este fin ordeno toda mi conducta. Y si me llamo amigo de Magriñá, Padró y C. es porque con su influencia republicana podrían azuzar el pueblo contra mi, como enemigo del mismo. Y si acaricio Montserrat Cuadrada y demás amantes (?) como él de Cataluña es para que

me concedan en su orgullo, el dictado de patriota, ropaje vistoso siempre y mas en las circunstancias actuales. Y si mantengo, aunque me cueste un ojo de la cara, el Sr. Castells, zángano repugnante, es porque en su Crónica mentirá sin descanso y sin avergonzarse tener mi reputación de mecenas vallengo ya deteriorado.

Lo que me pone nervioso es el haberme abandonado mis antiguos correligionarios. Estos me consideran un traidor sin que pueda yo demostrarles lo contrario, y como a tal me han condenado a muerte política. Como voy a resistirles? No sé. El resultado de estas elecciones de cada día se presenta menos favorable. Avellá es un adversario temible que no perdonará sacrificio para vengarse de mi infamia que cometí a sabiendas contra su hermano. Será verdad que perderé el acta y el dinero según me auguró mi querido notario? Si pudiera saberlo cerraría mis arcas y les mandaba a todos a paseo sin exceptuar al mismo Valls y al Distrito si me fuera posible. Infames! Habrán vivido a costa mia y después me abandonarán como a un mentecato!

NOSTRADAMUS.

La verdad, pura, monda y lironda

Mi señor Don Indalecio, el de menudito paso, el de esteta contoneo, el de los afeites bastos. Barrudo entre los barrudos, eminencia del descaro, el mas fresco de los frescos, el vividor de milagro, mi señor Don Indalecio, el de menudito paso.

Mal, muy mal deben andar los asuntos en el campo do pace vuesa merced. En el penúltimo número de La Crónica de Dasca está colosal mi señor Don Indalecio, como el Napoléon del ramillete. Es preciso toda la desaprensión de el de menudito paso, para escribir aquello de que «ya no pueden robar pesetas, robarán votos. Porque las actas dan el poder y en el poder los votos se truecan en pesetas»; y eso lo sabrá su merced, el de esteta contoneo, de un

modo indudable, y sinó que lo digan sus caros amigos de la «Asociación» y del «Casinet» y sostendrán que no fueron menos de doscientas mil, las que en el poder líquido, el de los afeites bastos, durante su alcaldía. Y eso será o no será verdad, allá su merced con su conciencia, pero parece serlo. ¿Por qué durante veinte años de que ha vivido su merced? Si los alcaldes que ha habido en Valls, de mucho tiempo a esta parte, quisieran hablar, nos darían la solución; solución que de todos modos está muy transparente en las colecciones de los periódicos que ha venido publicando vuesa merced, el mas fresco de los frescos.

Luego ahuecando la voz y definiendo ex cathedra, añade: «Fian el triunfo de la elección, en los amaños, las estratagemas, las falsedades y los embustes».

Vuesa merced, el vividor de milagro, no ha reparado en que ha escrito su auto-biografía. Si por todo eso vuesa merced es conocido, si esa es la especialidad de vuesa merced. Desde el robo del acta de D. José Cabestany acá, no hay chanchullo electoral en el distrito que no lleve su rúbrica. Si vá su merced, de alquilón, fuera distrito a lucir eso que llama habilidad y en castellano se llama robo. Si por eso le miente a su merced, cariño y consideración, porque sin eso ¿qué queda? un monigote más o menos decorativo. Esta es la verdad, pura, monda y lironda.

Lo que ocurre en definitiva, es que vuesa merced, había soñado, infeliz, con un acta de diputado provincial, en las próximas elecciones y con vistas al acta, ha metido a Dasca en un callejón sin salida. Sin el interesado consejo de su merced, Dasca hubiera aceptado el ser senador por la provincia y el distrito salía ganando, pues disponía de dos influencias, la de Dasca y la del diputado; pero con esa combinación quedaba su merced sin acta, como ahora, y eso no podía ser.

¿Qué iba a ser de la Diputación de Tarragona sin las luces de la inteligencia de su merced?

REVULSIVOS

Aléluya, aléluya. La Crónica de Valls ha podido ya recordar y citar una obra pública realizada merced a las gestiones del señor Dasca.

Se trata de unos malecones construidos en las inmediaciones del puente de la Diega, antes de llegar al cruce de la vía férrea con la carretera de Montblanch, mejora de trascendental importancia, merced a la cual los intereses del distrito de Valls-Montblanch, han adquirido un incremento enorme en su prosperidad.

Porque es el caso que para el Sr. Dasca las conveniencias del distrito no alcanzan más allá de las propias.

Y de ahí que se preocupara de la construcción de los citados malecones a fin de evitar la repetición del vuelco experimentado por el carruaje de su casa, que transita a menudo por aquel sitio, y en el cual se causaron lesiones los ocupantes del mismo, su señor hermano D. Francisco, los artesanos de la casa Dasca Sres. Calbet y Pomés y el apéndice del exdiputado por este distrito, D. Cayetano Llagostera, recaudador de contribuciones de esta zona, además del carruaje y la caballería que también quedaron en mal estado.

Quedamos, pues, en que el Sr. Dasca comprendiendo la necesidad de evitar los peligros corridos en el citado sitio por el que ha de pasar continua y repetidamente el Sr. Dasca y su familia, en sus viajes de ida y regreso del Bosque, y que gracias a esta feliz circunstancia gestionó la construcción de los malecones.

De lo expuesto se deduce que el señor Dasca no ha laborado por las conveniencias del distrito, porque no las ha sentido, y que para sentir las necesita la ocurrencia de desgracias a personas de su familia que le hagan preveer el peligro de la propia.

Entre las candidaturas acordadas por el partido radical leemos en El Progreso la de D. Casimiro Fabra Lloberas, quien ha sido proclamado para luchar en el Distrito de Valls-Montblanch.

Esta es la mejor respuesta que podía darse al manifiesto firmado por los acólitos del Sr. Dasca que ocasionaron el

cisco armado el pasado lunes en el Casinet.

En el que los sacristanes de «La Marsellesa» no osaron proclamar en alta voz su pensamiento ante la indicación de los republicanos integros poco dispuestos a dejarse conducir como carneros por los asalariados gañanes del señor Dasca.

Los cuales entre las lentejas y sus convicciones han optado por el pienso.

Todos los elementos que siguen al señor Dasca hacen cuestión de gabinete la posesión de las alcaldías.

Porque con ellas se manejan y producen pesetas, mediante las cuales se pueden saciar vicios y concupiscencias.

Así se explica el silencio guardado por los directores del cotarro municipal durante tres meses sobre las pretendidas irregularidades municipales, resucitadas a última hora para conseguir un efecto electoral, que salve la bancarrota de su idolo Dasca.

A fin de que este siga lanzando a la circulación los miles de pesetas obtenidas con negocio de la adquisición de bienes de la casa Valladwi realizada de acuerdo con el Sr. Montserrat Cuadrada.

Ahora nos explicamos la obstinación del Sr. Montserrat Cuadrada en impedir que presentara su candidatura por Valls el regionalista señor Marqués de Camps, y sus amenazas de cerrar las puertas del Banco a los que no cedan a sus exigencias de votar a Dasca.

Es cuestión de negocio.

La Crónica, en su último número, habla de muñidores del Contingente provincial.

Nosotros no conocemos en Valls más que una sola persona que haya cobrado dinero del Contingente provincial. Y esta persona se halla hoy al lado de Dasca, ejerce un alto cargo popular y es muy aplaudida por La Crónica, a cuyo inspirador lleguen tal vez las migajas de la bonita suma que aquella percibe mensualmente.

Y si La Crónica gusta de que estamemos el nombre y apellidos y la cantidad percibida, no tiene más que pedirlo, porque nosotros nos complaceremos en satisfacer su curiosidad.

Pero no haya cuidado de que se sienta curioso el periódico del Sr. Castells; sabe demasiado que su curiosidad podría acabar con el escaso prestigio de ciertos republicanos; que invocando el bien público se preocupan solo de sus propios negocios.

La Crónica hace esfuerzos de imaginación para comunicar fuerza a la candidatura de su idolo Dasca y no osando decir que los prohombres liberales del distrito le apoyan, trata de embaucar la conciencia pública diciendo que los herederos de Ballester, de Orga y de Oller están con Dasca.

Nosotros sabemos que las ideas no se heredan, pero ignorábamos que pudieran transmitirse las fuerzas de un partido, como manadas de borregos, de padres a hijos, a hiernos o sobrinos.

Es tan peregrina la ocurrencia expuesta que solo la necesidad de justificar el buen empleo del salario concedido, puede haber llevado a su autor a hinchar el perro en aquella forma.

El miting de Montblanch

Pocos momentos después de la hora anunciada i estant ja plé de gom a gom l'espai local destinat per la celebració del miting, varen fer sa entrada lo nostre candidat D. Anselm Guasch i Robusté, lo Sr. Marqués de Villanueva i Geltrú, los oradors que devían pendrer part al miting i altres il lustres personalitats d'aquí i de fora, quins noms no doném per a no fer interminable la lista, essent tots rebuts ab forts aplaudiments i ab les majors demostracions de respecte i cortesia.

La presidencia ocupada pel Sr. Marqués, lo nostre candidat i l'honorable advocat, quef dels liberals de Valls, D. Josep Cabestany, fou rebuda ab nous i llars aplaudiments.

Fet lo silenci, D. Josep Alfonso d'ací, fa la presentació del candidat, saludant als reunits en nom propi i del partit liberal. Dels oradors, als qui també saluda diu que venen a demostrar devant del poble l'erro en que se l'ha fet incorrer de pensar en la retirada del Sr. Guasch, de quina personalitat en fa elogis, i a fer llum sobre la actuació den Dasca i den Guarro en lo que pertoca a la construcció del camí de Prenafeta. Recomana la atenció als oyents i acaba saludant com a Diputat indiscutible del districte a D. Anselm Guasch. Forts aplaudiments coronan lo parlament del Sr. Alfonso.

Lo Sr. Ciurana, de Valls, diu que com no poseix els dots oratoris necessaris per a fer un parlament que respongui a la importància del acte, ha escrit lo que pensava, i llegeix unes quantilles, de les que per manca d'espai, ens veiem impossibilitats de publicar. Durant la lectura ha sigut diferents vegades interromput per forts aplaudiments, que al acabar se repetiren ab verdader entusiasme.

L'Arthur Dasca, cusi del candidat contrari saluda al poble de Montblanch i recorda que no es la primera vegada que ve a parlar-li, donch ja ho havia fet quant va vindrer a extendrer la llevó del mes gran moviment que ha contemplat la nostra terra: la Solidaritat Catalana. A les hores va sofrir-se una llastimosa equivocació, no per lo que atany a la idea, per que les idees ja may fracassen, en cas que fracassin els homes, si no per la designació de la persona a la que se li havia confiada la representació d'aquella idea. Vist el desengany, se confiaren del Sr. Dasca, el seu cusi, i a prop d'ell s'agruparen tots els elements sans, per a fer triar la seva candidatura, rebent, de la gestió del Sr. Dasca un altra desengany. Però, esperansats en que s'esmenaria, els seus amics, els monárquics, el reelegiren novament, recomenant-li, aixó si, que tots els reforços els dediqués a la defensa dels interessos de les comarques que li confiaren llur representació, i acudís presurosament a satisfer les necessitats sentides. Aquesta recomenació tampoc produí el resultat que s'esperaven, i lo que's creia que fora una solució fou una nova decepció per que ha demostrat, al acabar la seva encomanda, que no sab res de res, que tot lo que toca ho trenca. Vist, doncs, que lo únic que al Sr. Dasca l'indueix a perfundir l'acta per tercera vegada, es el carinyo que ha pres a la investidura, deixant de banda la defensa dels interessos que se li tenien confiats, s'ha resolt anar a cercar qui per son valer i coneixement de les necessitats, sápig a vulgui defensarles devant dels centres oficials i devant de les Corts; i'l nomenament ha recaigut en la honorable personalitat de D. Anselm Guasch, de qui en fa una bellíssima presentació en paragrafs de hermosa finura, que són interromputs per entusiastes aplaudiments, als crítics de «Visca» districte de Valls-Montblanch.

El Sr. Casas, ex alcalde de Valls, comensa son brillant parlament saludant a la comarca en nom dels seus companys del partit i dels amics de la germana comarca del camp de Valls. Recull lo que s'ha dit en mitins i reunions per part dels amics del Sr. Dasca, de que els que apoyan i aclaman la candidatura den Anselm Guasch són la escoria, els perturbadors de la bona marxa administrativa dels pobles. En eloqüents paragrafs desmenteix la acusació; justifica la gestió municipal dels pobles, que deu haver de desenrotllar-se dins del reduit cercle en que'ls hi permeten moures les mil dificultats creiades per els complicadíssims mecanismes burocráticos; fa una ressenya dels beneficis obtinguts per mediació del Sr. Guasch en pobles de la circumscripció, com Tarragona i Reus. citant-ne, entre altres, els empedrats fets ab subvencions del Estat, mentre que s'ha trovat agotada la consignació sempre que'l Sr. Dasca l'ha demanada per a la ciutat de Valls. Moltes de les poblacions de la provincia han obtingudes milliores del Govern, mentre el Sr. Dasca no n'ha pogut obtindre cap pel seu districte. Acaba dient que s'imposa la candidatura del Sr. Guasch i ab'entusiasme la recomana. Grans aplaudiments.

El Sr. Boronat, ex Diputat provincial, diu que va concórrer a la designació del Sr. Dasca per candidat a la Diputació a Corts, creyent ab bona fé, que, com a bon fill del país, fora coneixedor de les necessitats del poble i sabria defensarlas i apoyarlas devant de qui pogués atendre-les. Recorda el seu pas per la Diputació provincial, en época en que la nostra Vila també fou, desgraciadament, castigada per una pedregada i el seu vot va prevaler per a que fós aprovat l'expedient de perdó de les contribucions. S'ha dit que'l Sr. Guasch va rodejat d'uns quants vividors desahuciats de la política. Retxasa'l calificatiu dihent: «Els desahuciats, són aqueixos que pertanyen a la política política, fer traicío a les persones que permet y a les idees per posarse al servey del Sr. Dasca. Els vidors, aqueixos que'l segueixen per a obtindre-ne profitosos resultats. I menos mal, i aixó ens aconsola, que un dels que ens califica de vidors, sigui D. Indaleci Castells.» En Dasca, que no es polític, en el recte sentit de la paraula, no en sab fer, i es per aixó que quant alguna comissió passa a visitar-lo per a recomenar algún assumpte, com no sab ahont durla, la dú a tot arreu. Desprecia les demés injur- es que s'han llenat contra dels amics den Guasch, i acaba dihent que els que encara creguin en la bondat de la política den Dasca li donguin lo seu vot, pero els que aspirin al pervindre dels pobles i de llurs families, que votin la candidatura del Anselm Guasch. Grans aplaudiments.

Lo Dr. Tomás Avellá, Metge, ex alcalde de Valls, dibuixa, ab paragrafs que arriben a comoures, l'atrasament en que están els pobles del nostre Districte en quant a instrucció, beneficencia, obres públiques, agües, cultura i industria ab respecte a tot lo qual res ha fet ni intentat, ab sis anys de actuació lo fins avuy Diputat Sr. Dasca, per que per a realitzar qualsevol d'aqueixes coses se necessitan condicions de voluntat i cel, de volguer i de poguer fer honor al càrrec. El Sr. Dasca, fabricant, te un llibre que parla ab la eloqüencia dels fets. Es el llibre del «Haber i del Debe.» En les pànes del «Haber» no hi ha mes que alguna taca de favors personals a costa del sacrifici d'alguns amics. Les planes destinades a carreteras, camins, arteries de vida, res en l'ordre public, fonts, agües tampoc; els pobles que no'n tenien, no'n tenen; en el ram de beneficencia, tampoc ha fet res; no ha pogut obtindre la més petita subvenció, ni per la fundació de un asilo, ni per el sosteniment dels existents. En cambi les planes del «Debe» están totes plenes, delant la impotencia política del Sr. Dasca. Pinta la negror de les necessitats i tristesses a causa de les desgracies plogudes

del cel durant los dos últims anys, a las que no ha acudit lo Sr. Dasca, que per la seua sort no les ha tingudes de conèixer, per que encara desconex a que's destina la quantitat presupostada pel Govern a socórrer les calamitats públiques. Mentre els demés Diputats se movian per a obtindre del Govern una sol'ució al conflicte del sulfat de coure, el Sr. Dasca restava quiet, i sols quant els periódics li donaven el crit d'alerta, va córrer a sumar-se a les gestions del Sr. Elías de Molins. L'acta de Diputat l'ha fet servir per a encendre odís Conculcant la seva conciencia se diu catalanista devant den Prat de la Riba i republicà devant d'algú d'aquestos. El home que's vanta de fer aixó, també tindria'l de vendre lo districte. (Aplaudiments) Demana que vingui qui sápig enlairar la bandera de la pau i de la justicia, en contra de qui, convenut de la seva insuficiencia ffa son triomf al drinc del or, com si els electors fossin cada h' un nou Judo. Regoneix la respectibilitat den Fabra, de qui diu que quant menys se li ha de concedir l'honor de la fermesa de sas conviccions encara que contraries a les del orador Recomana que's voti la candidatura del Anselm Guasch, quin sol nom constitueix una garantia de que vetllará per la pau i la prosperitat del Districte. (Forts aplaudiments).

Al anar a parlar lo Sr. Cabestany es saludat ab aplaudiments, Descriu ab belles formes, dotades de una oratoria singular, la historia de la elecció del Sr. Dasca com a Diputat lliberal, de qui diu, que si moltes vegades a les Corts ha fet d'home disciplinat devant del partit, quant se trova fora de Madrid fá de tot menos de liberal, amparant y protegint dins de la petita esfera des d'ahont podia fer-ho, als adversaris polítics, per que'ls únics amics que li resten son precisament els antimonárquics i per tant, enemics del Régim, aqueixos que'l combateren a sang i a foc, aqueixos que deyan que qui votava a n'en Dasca no era bon catala. Aquestos son els amics a qui's referia devant del Govern quant lo Govern, atent als precés dels liberals de la provincia que veyan en la continuació den Dasca lo desquiciament del partit, li proposá que no presentés la seva candidatura a camvi de proposar-lo per Senador, i a les hores s'hauria presentat el senyor Marqués de Villanueva, persona que gosa de grans prestígis i d'una positiva influencia, que hauria empleyat en benefici dels interessos del Districte, avuy abandonats per en Dasca. De la negativa del Sr. Dasca va naixer la idea de unificar als dos districtes de Valls-Montblanch i del Vendrell, lligats per vineles de necessitats, presentant als dos capdills del partit lliberal de la provincia; al senyor Marqués de Villanueva pel Vendrell, i al Anselm Guasch per Valls-Montblanch. Aixís es com los liberals han cregit atendre preferentment als dos districtes, unit-los ab les dos personalitats que ja ho están per idéntica comunitat de idees, i per iguals desitjos de fer gestió beneficosa i honrada pel país, com ja ho han vingut fent fins avuy, l'un desde les mes altes esferes de la Nació, i l'altre desde'ls mes alts llocs que ha ocupat en la provincia. Elogiant al Sr. Guasch diu que, trevallador incansable, enamorat del districte, aspira a fer d'ell ab la ajuda de Deu, dels Srs. Marquesos de Mariano i de Villanueva, i del partit lliberal, terra de progrés i de prosperitats. (Forts aplaudiments que durant lo discurs se repetiren, aculleixen ab deliri les últimes paraules del orador).

S'alsa D. Anselm Guasch, qui es veritablement ovacionat. Cumplint un deurer de cortesia, diu, saluda a les autoritats de la Vila, als seus vehins, als amics i als adversaris, i dedica un hermós paragraf a enlairar la hermosura de la dona montblanquina. Agraeix els elogis que se li han dirigit; per mes que modestament diu que els ha escoltat, alguna vegada fins avergonyat. No volia diu, esser Diputat, quina investidura fa anys hauria obtingut si hagués volgut acceptarla, i sols grans compromisos l'han obligat, ara, a presentar la seva candidatura, per mes que'l càrreg ha de durlo al sacrifici de sa persona i de la seva familia. Es vé parlant de caciquisme, i's diu que votar al orador es apoiar al caciquisme. Explica lo que es aixó i demostra que cabalment els cacics son els seus contraris. Es diu també que els qui el voltejan fan política, quant entén que el fer política, pero honrada, i ben dirigida es l'ofici més important del home, i al que hauria de dedicarsi tothom, donchs es fer bé a les corporacions, als individus i al país. Els adversaris renegan de la política, avuy, per que les circumstancies aixís ho portan, pero ells o bona part de ells son els qui s'han valgut de la influencia política del orador per a obtindre mercés. Anyadeix que ab tot el sentiment ha de parlar de un cas de actualitat que li afecta personalment, i del que ve fent sen arma electoral: lo camí vinal de Montblanch a Prenafeta. S'atribueix al Sr. Dasca i a D. Masía Guarro la g'oria de haver portat a terme les gestions per la construcció del camí, i nega que'l Sr. Dasca haig tingut la més petita intervenció en dites gestions. Del Sr. Guarro diu que sí, que s'ha ocupat, pero, per anar a demanar al orador, una de les vegades acompanyat de D. Josep Alfonso i del Secretari del Ajuntament Sr. Monmany, per a que desde la Diputació fes el miracle de que Montblanch se trovés en condicions de poguer construir el camí. Diu que els polítics tenen el dret dins de la noblesa de fer us de tots els arguments per a debilitar la candidatura del adversari, pero no del que parla. Guasch, com sab el Sr. Guarro, lo favor que va fer a la nostra vila fou en per udici dels compromisos que tenia contrets el Sr. Guasch. Creu que'l Sr. Guarro ho regoneixerá aixís, doncs el considera un bon amic, bon cavaller i bon ciutadà. De tot quant se ha dit avuy, en elogi del orador, recull tant sols, una de les qualitats que se li han atribuïdes, com apreat tesor, la activitat. Es admirador fervent de la bona administració de les corporacions, i posa per exemple la del Ajuntament de Tarragona, ahont hi ha portat per a regidors, a n'aqueixos que no volian ser-ho, prescindint de tot ideal polític, i únicament que portessin el segell de laboriositat i de la més sana moral pública i privada, ja que no pot ser un bon administrador de la cosa pública qui no don-

Guasch es candidato ministerial

porque se halla identificado con el Gobierno, porque es amigo personal del señor Conde de Romanones, quien en sus conversaciones íntimas revela el concepto que tiene formado de nuestro candidato, diciendo que lo único que siente es no tener un Anselmo Guasch en cada provincia.

El Distrito apoya a Guasch

porque conoce su inteligencia, celo y actividad demostrada en los importantes cargos que ha ejercido y su aptitud para la defensa de los intereses generales y para la obtención de las mejoras inutilmente reclamadas al señor Dasca.

Los partidos monárquicos apoyan a Guasch porque es el hombre necesario para la salvación de los grandes intereses del país y para el restablecimiento de la paz moral en los pueblos perturbados por la política disolvente desarrollada por Dasca.

Dasca no es candidato del Gobierno

porque desatendió los ruegos reiteradamente hechos de que retirara su candidatura y desobedeció la orden que para imponerle la retirada de este Distrito le dió el Presidente del Consejo de Ministros, señor Conde de Romanones.

El Distrito está contra Dasca

Y es inútil que para gobernarle derroche su dinero, porque ni con todo su oro ha de conseguir el triunfo.

Los partidos monárquicos rechazan a Dasca

por inepto para representar al distrito, por desleal a dichas agrupaciones y por sus contubernios con los adversarios del Régimen monárquico y su negligencia e incapacidad para defender los intereses del Distrito.

gui proves de verdadera moralitat Resenya les obres públiques construïdes a Tarragona, mercés a la organització del seu Municipi i a la política de germano que ha vingut desenrotllant, i que, quan sigui Diputat obligará a que'ls seus contraris d'avuy acudeixin novament a casa, seus segurs de que'l trovarán, com sempre, ab els brassos oberts. Acaba dient: fins avuy he vingut enterantme de les necessitats del districte sols pel goig de poguer contribuir a aixugarles; demá que sigui'l vostre Diputat haig de triplicar els meus esforços per a lograr que sigui font de prosperitats. (Prolongats aplaudiments)

En mitg d'una calurosa ovació s'alza'l Sr. Marqués de Villanueva qui comensa dient: aqueixos aplaudiments i aqueixes mostres de afecte son el futur d'un resorgiment de la vostra prosperitat i del vostre benestar i una victòria per l'amic Guasch que os ha de portar la una i l'altra. Dju que, devant de la campanya de insidies i de infamies que vé fent-se en contra de la candidatura i el nom del Anselm Guasch i dels que l'acompanyan, se veu precisat, amb pena, a acudir a la intimitat de la correspondencia particular. Espluca que atent als precés dels prohoms del partit lliberal vá prestar-se a apoiar la candidatura del Sr. Dasca en contra de la den Rahola qui encarnava la idealitat hermosa, els últims esclats del moviment grandios de Solidaritat Catalana. La segona vegada que's va presentar el Sr. Dasca, també l'apoiá sacrificant l'amic íntim que'l lligava amb D. Mateu Vila, designat per el Govern den Dato. A les hores fou quant va escriurer an en Dasca i a la seva filla, de qui diu que en parla amb tots els respectes, per esser una senyoreta i filla den Dasca, i es decidí a apoyar-lo, abandonant al amic del cor. Fracassat el Sr. Dasca en la seva gestió, en perill de desorganització del partit lliberal, quina bandera aquell havia entregat, al entregarsi ell, a mans mercenaries, varen pendrer l'acort de anar a cercar, entre les personalitats més entusiastes, del partit a qui per la seva honradesa, per la seva moralitat, pels seus coneixements i per les seves condicions pogués desenrotllar amb més valentia i fermesa el programa de pau, justicia i moralitat, que son els tres emblemes de la bandera lliberal; i'l nomenament va recaurer, amb unanimitat en la persona del Anselm Guasch. Hi ha qui asegura que a les belles condicions den Guasch en Dasca hi oposará la resclosa de la seva fortuna, com si el diner del potentat hagués de servir per altra cosa més que per afavorir al desvalgut. Demana que's voti a n'en Guasch i acaba dient que no pot creuer que tots els diners den Dasca siguin prou per a comprar las conciencia dels honorables ciutadans del districte. (Una nova i delirant ovació acull les últimes paraules del orador).

Eren les dotze. Mes de dugues hores véren estar aqueixos 700 homes escoltant, a peu dret, la paraula dels oradors, sense demostrar gens de impaciencia; ans bé, semblava que s'hi havian encarinyat, per que no's donaven pas gayre presa per anarsen.

Al sortir, anáren lo Sr. Guasch amb el Sr. Marqués de Villanueva, els oradors que havien parlat en el miting i altres amics, a la suntuosa casa de D. Josep Alfonso, ahont aquest los obsequiá amb un espléndid banquet.

(De Lo Baluati).

REMITIDO
Señor Director de LA VOZ DE VALLS.
Present.
Molt senyor meu i distingit amic: Agrairé se serveixi donar cabuda en les planes del pe-

riódico de sa digna direcció, la adjunta carta que en fecha d'avuy envío al señor President de l'Associació Catalanista.

Donant li mil mercés per andavant, me repetésc de V. affms. s. s.

Arthur Dasca.

Valls 29 de Març de 1916.
Sr. President de l'Associació Catalanista de Valls.

Molt senyor meu y distingit amic: Al rebre l'avis de convocatoria a la Junta general en que debia acordar-se la conducta a seguir per l'Associació Catalanista, sentí'l sobressalt que en el cor produex la temença d'un greu conflicte, i vareig fer el propòsit de evadir-lo. Ma temença tenia lògica explicació, conegudes com me son les gestions que ha vingut realitzant el senyor Josep Montserrat Cuadrada en les presents eleccions generals prenen iniciatives comprometedores per l'Associació, trevallant sens cap autorització d'aquesta per a impedir la presentació en nostre districte de la candidatura del ferm regionalista, gloria de l'agricultura i entusiasta patrió l'Excm. senyor Marqués de Camps sols i exclusivament per a satisfer ambicions personals i compromisos privats del tot extrany a la política general de Catalunya i particular de l'Associació.

La mateixa tasca ha vingut realitzant el periódico Patria «prejutjant l'acort» que debia pendrer la Junta general el passat divendres, acort que contradixen en absolut les orientacions donades per la Lliga Regionalista, encaminades a contrarestar per tots els medis les candidatures oficials del govern per tots els indrets de Catalunya.

I per que me vareig oposar als propòsits dels senyors Fidel Moragas i Montserrat Cuadrada presentant la proposició de que deixessin en llibertat d'acció als associats tota volta que cap dels candidats que lluitaven havia fet cap afirmació nacionalista i tant l'un com l'altre se disputaven els afalacs oficials del Ministeri de la Governació, el senyor Montserrat Cuadrada que tot abominant de la política partidista l'ha introduida dins l'Associació acompanyat dels senyors Moragas i Selva, suggestionats pel mateix, no reparant en ofegar ma modesta veu acudint a les mes grolletes paraules i als mes baixos dicteris, sens reparar tampoc en pendrer mos sentiments filials i amb una manca d'educació sens límits varen atacar la memoria de mon volgut pare (q. a. c. s.) qui en vida fou model de cavallers i com alcalde d'aquesta ciutat ningú l'avenatjà en honradesa, moralitat i administració.

Com lo referit tingué lloc dintre la sala de actes de l'Associació, sens que s'haig fet aplicació de les disposicions reglamentaries, jo declaro: Que tot i refermant mes conviccions catalanistes i d'amor a les reivindicacions i drets de la terra catalana no puc ni dec permeneixer per mes temps en companyia de aqueixos senyors que prostitueixen els enlairats fins per lo qual l'Associació Catalanista de Valls fou fundada, i en sa virtut vos prego que borreu mon nom de les llistes de socis de la mateixa.

Al pendrer aquesta determinació per a mi molt dolorosa, no obsta per a que jo guardi un bon record de la generalitat de socis, a quins té l'honor de ferlos avinent el testimoni de son personal apreç, mentre se despeix de vos i us b. l. m.

ARTHUR DASCA.

Valls 29 de Març de 1916.
Imprenta de Llorens y Gabré

SASTRERÍA DE JOSÉ GAZO

BALDRICH, 20. - VALLS

El dueño de este establecimiento se complace en notificar a sus numerosos y distinguidos clientes que tiene un elegante y variado surtido de géneros para la próxima temporada de invierno.

ACADEMIA LEÓN-GARAVITO

CARRERAS MILITARES Y ESCUELA NAVAL

Director FRANCISCO LEÓN Comandante de Artillería

Dos profesores auxiliares son oficiales del Ejército que hicieron su preparación en la Academia durante su funcionamiento en Palma de Mallorca desde 1904 a 1912.

Internado desde 1.º de Octubre. Clases de estudio.

TARRAGONA. - RAMBLA CASTELAR, 1.º, ENTL.

TOS JARABE SABATÉ

(Benzo-Balsámico)

Cura la tos, bronquitis; evita la fatiga y facilita la expectoración

AL POR MAYOR: Viladot, Rambla Cataluña, 36; Costa, Paseo Gracia, 4; Marijé, Pelayo, 42; Serra, Pelayo, 9; Rambla Flores, 4. - BARCELONA.

VENTA AL DETALL: TODAS LAS FARMACIAS DEL MUNDO.

: GALLAR : Y : ANGUERA :

Montadores electricistas

LA FUERZA ELÉCTRICA

INSTALACIONES PARA AGUA, GAS Y ELECTRICIDAD : Timbres, motores, luz, fuerza, calefacción, ventiladores, aparatos sanitarios, lámparas para gas y electricidad, bombas centrífugas, para rayos : Especialidad en el ramo de obras y en trabajos de fábrica : Colocación de vidrios, etc., etc. : PRECIOS SUMAMENTE ECONÓMICOS

Teléfono núm. 111 — Entenza, 11, BARCELONA

Pida V. en todas partes

CHOCOLATE IMPERIAL

El más exquisito

Quien lo prueba, lo acepta

Sellos de caucho

Imprentillas, Foliadores, Numeradores, Perforadoras de cheques, Placas y Rótulos grabados y esmaltados, Fehaderes y toda clase de objetos para oficinas y desachos.

REPRESENTANTE

Tomás Sabaté, General Comerma, núm. 6, 2.º, 1.ª

LA MEJOR MANTEQUILLA

REINA DE HOLANDA

La más excelente y nutritiva, única garantizada de pura «crème».

Exportadores: J. C. Keg & C.º - Zaandam - Holanda

SE VENDE EN COLMADOS Y COMESTIBLES

DISPONIBLE

ESTABLECIMIENTO TIPOGRÁFICO : DE LLORENS Y CABRÉ - - TARRAGONA - - CALLE FORTUNY, 4